
У роднай Пяцігарскай школе, дзе
Я выкладаю нямецкую,
Гучыць мова родная ўсё радзей,
На іншай гамоняць дзеткі.

Аднойчы на думкі услых мае,
Мне кінулі проста ў вочы:
“У нас цяпер два языкі існуе,
І мы гаворым, як хочам!”

Абверг я аблудлівы тэзіз такі,
Для запраданцаў ня новы:
“Гэта ў Зьмея Гарыныча два языкі,
У людзей – адна родная мова.

Калі ж пры жыцьці не шануеш яе
Ці ганьбіш на кожным кроку,
Цябе праклянуць нашчадкі твае
Ў будучыні недалёкай.” 

Георгі Станкевіч
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Сем пар 
лыжаў на 
раён

РАЁН СПІВАЕЦЦА

Аб двухмоўі 
на Беларусі

”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

Як сведчаць статыстычныя дадзеныя па 
нашаму раёну за 11 месяцаў 2008-га года, яго 
насельнікі піць меней, чым раней, не сталі. 
Наадварот, колькасць грошай, выдаткава-
ных жыхарамі раёна на алкагольныя напоі, 
ў параўнанні з папярэднім годам узрасла на 
5,4 %. Гэты рост ўстойліва назіраецца апошнія 
гады. Выручка ад алкаголю ў 2008-м годзе 
склала 30,4 % ад агульнага продажу харчовых 
тавараў. Уражвае агульная сума, якая растра-
чана жыхарамі нашага раёна на набыццё алка-
голя цягам 2008 –га году: 9 063 100 000 рублёў. 
Калі гэту лічбу падзяліць на 20 000 усяго нашага 
насельніцтва, атрымаем  больш  чым 450 000 
рублёў прапітых адным сярэднестатыстычным 
жыхаром раёна  любога ўзросту. На такія гро-
шы алкаголік мог набыць  каля 75-ці бутэлек 
гарэлкі ці 150 бутэлек віна. Калі ж улічыць, што 
немаўляты і школьнікі гарэлку ўвогуле не п’юць, 
карціна вымолёўваецца вельмі жудасная. Ства-
раецца ўражанне, што ў большай паловы да-
рослага насельніцтва нашага раёна гарэлка 
прысутнічае ў рацыёне кожны дзень і ў салідных 
дозах. Зразумела, што ні нармальна працаваць, 
ні быць нармальнымі сямейнікамі такія людзі 
не могуць. Тая антыалкагольная работа, якая 
праводзіцца нашымі ўладамі, каб неяк утры-
маць сітуацыю пад кантролем, яўна недастат-
ковая. У раённай “Зары” ідзе па сутнасці толькі 
канстатацыя фактаў, якія пацвярджаюць, што 
раён співаецца. Пасяджэнні шматлікіх камісій, 
пра якія пішуць штонумар, не мяняюць адносін 
большасці п’ючых да алкаголю.  І ад таго, што 
на “Дошку ганьбы” павесілі здымкі некалькіх 
алкаголікаў, сітуацыя карэнным чынам не 
зменіцца.  Па сутнасці  праз дзесятак-другі гадоў 
раён павінен вымерці. Асабліва выразна бачны 
размах п’янства на святкаванні 3-га ліпеня, пра 
што “Крывінка” пісала неаднаразова. Тады на 
раённым стадыёне разам збіраюцца тысячы 
аматараў выпіць-закусіць, а арганізатарам тых 
папоек з’яўляецца само раённае кіраўніцтва. 
Калі яно думае, што такім чынам прывівае 
насельніцтву пачуццё патрыятызму, то яно глы-
бока памыляецца. Алкашам без розніцы за што 
піць. З такім жа імпэтам яны падымуць шклянку 
за перамогу, напрыклад, над мангола-татарамі, 
ці на рацэ Халхін-Гол. 

Калі і надалей раённы бюджэт будзе 
папаўняцца такім чынам, то праз некалькі год 
гэта прывядзе да поўнага калапсу жыцця ў 
раёне. Праз дзесятак гадоў не будзе ніякага 
сэнсу займацца ні эканомікай, ні фінансамі. 

Агляніцеся наўкол сябе! Паглядзіце, што за кан-
тынгент вучняў падрастае ў сельскіх школках, і 
вам стане ўсё крыштальна зразумелым. 

Выйсце з заганнага становішча я бачу ў тым, 
каб ужо сёння зрабіць усё, каб і так даволі шчыль-
ныя рады алкаголікаў не папаўняліся новымі 
сябрамі гэтага напою. Дзеля гэтага патрэбна но-
вая, наступальная палітыка ў моладзевым ася-
родку. Неабходна зрабіць так, каб кожны малад-
зён, ідучы за півам, меў на сваім шляху дзесяткі 
перашкод, то бок дзесяткі шансаў заняцца 
фізкультурай і спортам. У раёне трэба стварыць 
такую атмасферу, каб заняткі спортам прыносілі 
моладзі хоць нейкія грошы. Чаму б членам збор-
ных раёна не выплочваць невялікія стыпендыі? 
Неабходна, каб з’явілася мода на спорт, каб той, 
хто не займаецца ім выглядаў белай варонай. 
Патрэбна арганізоўваць клубы, спаборніцтвы, 
чэмпіянаты. Трэба паставіць справу так, каб 
кожны дырэктар школы, кіраўнік любога прад-
прыемства не піў штотыдзень(многія і штод-
зень), а вёў той лад жыцця, да якога заклікае іх 
прэзідэнт.

Згуртаваную групу аднадумцаў павінны 
ўяўляць сабой сёння кіраўнікі раёнам. 
Паглядзіце толькі на іх знешні выгляд, на іх 
“фігуры”! А яны павінны не толькі быць самі 
ўзорам паводзін у жыцці, але і штодзённа 
дэманстратыўна ўкараняць  здаровы лад жыц-
ця. Пакуль што ім гэта яўна не ўдаецца. На 
тых малалікіх спартовых спаборніцтвах, якія 
праводзяцца ў раёне, сярод іх удзельнікаў 
кіраўнікоў няма. І не таму, што яны страшэнна 
занятыя. Любую работу трэба адкласці ўбок на 
карысць прыярытэтнай. Пра першачарговасць 
барацьбы з алкагалізмам, як бачым з вышэйска-
занага, гаварыць не прыходзіцца.

Тая агітацыя, якая праводзіцца ў раё-
не супраць алкагалізма, яўна губляе змест і 
баявітасць, калі бачыш, што ў нашым раёне 
словы часта разыходзяцца са справамі. Паша-
ну і аўтарытэт у калектыве часта мае той, хто 
рэгулярна “бухае”, напрыклад, пасля працы. 
Галоўнае, каб не быць затрыманым і не трапіцца 
на вочы каму не трэба. 

Кіраўніцтва раёна павінна ведаць у твар і 
працаваць з кожным  сябрам грамадства, які не 
п’е і прапагандуе свой цвярозы лад жыцця. Гэта 
– залаты фонд раёна. Толькі з’яднаўшыся ў адну 
каманду, можна калі не перамагчы “зялёнага 
змія”, то хаця б трохі павярнуць сітуацыю да 
лепшага.              Г. Станкевіч.

АБ'ЯВА
Каб атрымліваць кожны 

нумар газеты “Крывінка” 
паведаміце рэдакцыі аб гэ-
тым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

З наступнага нумара рэдак-
цыя “Крывінкі” пачынае змяш-
чаць бяплатныя абвесткі 
чытачоў выдання. Дзеля раз-
мяшчэння абвесткі запоўніце 
купон або патэлефануйце ў рэ-
дакцыю.

Рэдакцыя паведамляе, што  
конкурс чытачоў “І такое бы-
вае!” працягваецца. Удзельнікаў 
конкурсу чакаюць прызы, а 
пераможцу – сюрпрыз! Матэ-
рыялы дасылайце на адрас 
рэдакцыі. Матэрыялы маг-
чыма дасылаць да 1 сакавіка. 
Вынікі конкурсу будуць палд-
ведзены да 8 сакавіка.

Калі парушаны вашы правы 
спажыўца, працаўніка, то даем 
эфектыўныя парады па аба-
роне права і пошуку бясплат-
ных юрыстаў. Звяртайцеся на 
адрас газеты “Крывінка”.

З якой радасцю прачытаў я ў пятніцу 23-га 
студзеня перадавіцу зусім нядаўна яшчэ ор-
гана райвыканкаму, а цяпе проста грамадска-
палітычнай “Зары”. Тут жа на здымку знешне 
чамусьці не вельмі шчаслівыя людзі пазіравалі 
з атрыманымі на пракаце бешанковіцкага 
камбіната бытавога абслугоўвання канькамі 
і лыжамі. Карэспандэнт з захапленнем пісаў, 
што КБО расшырае пункт пракату, і ўжо дадат-
кова (!) заказана аж па 10 пар лыжаў і канькоў. 
У маёй багатай фантазіі ўжо вымалёўваўся ар-
тыкул пра тое, што ўрэшце і ў Бешанковічах 
усё будзе так, як у людзей. Сотні людзей з 
райцэнтра пойдуць пасля працы ці ў выходны 
дзень не да паліц з гарэлкай, а папрастуюць у 
КБО, а адсюль на “падрыхтаваныя і абкатаныя 
лыжныя трасы”, пра якія з заапленнем гаво-
рыць у сваім інтэрв’ю начальнік адпаведнага 
аддзела райвыканкаму П.П.Ціханенка.  

У марозную нядзельку 1-га лютага я сам 
завітаў на пункт пракату. Спачатку выявілася, 
што тут няма маіх памераў ні канькоў, ні лыж-
ных чаравікаў. Самы вялікі памер у наяўнасці – 
43-ці, мне ж патрэбен 45-ты. Потым выявілася, 
што на на раённым пункце пракату для кары-
стання амаль дзесяцітысячнаму райцэнтру 
ёсць ажно... па сем пар (!!!) лыжаў і канькоў, і 
ўсе яны, зразумела, зараз на руках.  

Які ж здзек чыніцца ў нашым раёне з тых, 
хто сапраўды не хоча піць гарэлку. Якое ад-
крытае ігнараванне ўсіх прэзідэнцкіх указаў 
пра год здароўя і здаровыя сем’і. Зразуме-
ла, што спітыя да паўсмерці Бешанковічы не 
пойдуць на ніякую дэманстрацыю, каб па-
трабаваць лыжы. Як не патрэбны ім ні нейкая 
свабода-дэмакратыя, ні”Народная воля”, была 
б у магазінах гарэлка. 

Не заспакойваць насельніцтва  шыкоўнымі 
перадавіцамі ў адзінай масавай раённай  га-
зеце, а біць трывогу ва ўсе званы – вось што 
трэба рабіць сёння існуючай уладзе, калі мы 
не хочам вымерці ад гарэлкі.

Г. Мікалаеў.

Дарога да 
гімназіі

У сусветнай павуціне  абнавіўся партал  http://belarda.org  на якім і 
дзейнічае сайт http://haradok.belarda.org. На дадзеным сайце размяш-
чаюцца нумары нашай газеты “Крывінка” разам з іншымі недзяржаўнымі 
выданнямі рэгіёна ў раздзеле “Файлавы архіў”.

На сайце таксама з’явіліся вокны з інфармацыяй аб найбольш чытае-
мых артыкулах раздзела “Рэгіянальныя навіны, а таксама інфармацыя 
аб ходзе каментавання навін.

 З захаваннем раздзелаЎ “Карысная інфармацыя”, “Апытанне”, “Над-
ворье на заўтра” дадалася опцыя “Курсы валют”. Адначасова з гэтым 
з’явіўся раздзел “Рэклама ад Google”, дзе маецца прамы выхад на 
спецыялізаваныя сайты па тэмах:  ”ЧАСТНЫЕ ФОТО”, “МИНСК”, “ДЕПО-
ЗИТЫ БАНК”, “ПОГОДА БЕЛАРУСЬ”, “ФОТО ГАЛЕРЕИ”. 

Запрашаем да наведвання сайта і ўдзелу ў  карыснай справе. Дасы-
лайце свае навіны адміністрацыі сайта!

Новыя магчымасці рэгіянальнага сайта

Гімназія, якая адчыніла свае дзверы ле-
тась, прынесла Бешанковічам новыя пра-
блемы. Галоўная з іх – павялічаны паток 
машын у яе бок штораніцу. Нармальнай 
дарогі ж да гімназіі няма. Калі не ўлічваць 
некалькіх спілаваных восенню дрэваў, што 
раслі каля самай дарогі, дык яе ніхто і не 
спрабаваў навесці. Уся ў выбоінах, жахліва 
расчышчаная ўзімку, яна ўяўляе сабой су-
цэльную небяспеку, як для аўтамабілістаў, 
так і для мнагалікіх тут пешаходаў-
школьнікаў. Асабліва небяспечнымі 
з’яўляюцца некалькі закрытых паваротаў. 
На адным  з іх нядаўна вырас цэлы касцёр 
дроў, поўнасцю закрыўшы бачнасць напе-
радзе. Высокі плот у раёне малаказаводу 
закрывае другі з такіх паваротаў. 

Хочацца спытаць праз “Крывінку”раённых 
“босаў”: чаму ў нашым раёне па-ранейшаму 
не праводзіцца нейкая мэтанакіраваная 
палітыка ў вобласці капітальнага рамонту 
дарог? Некаторыя дарогі ў цэнтры горада 
пад носам начальнікаў рамантуюцца ці не 
праз год, а на астатнія, якія служаць усяму 
люду -- напляваць.

Г. Аляксандраў.

http://haradok.belarda.org – сайт нашага рэгіёна
21-га лютага – Міжнародны 

Дзень роднай мовы
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ЗаХаД ДаЎ НаМ УТРаЯ БоЛЬШ ВЫГаДНЫ КРЭДЫТ
«Прамыслоўцам хацела-

ся б яшчэ на 20 працэнтаў 
дэвальваваць рубель. Але 
мы народу паабяцалі і буд-
зем сваё абяцанне тры-
маць. Таму няхай шукаюць 
дадатковыя магчымасці 
для зніжэння сабекошту 
прадукцыі, — падкрэсліў 
кіраўнік дзяржавы ў час 
размовы з журналістамі. 
— Прамыслоўцы ў любы 

крызіс заўсёды настойва-
юць на абвале. Але яшчэ 
ёсць 10 млн. беларусаў. 
Мы разава дэвальвавалі 
20 працэнтаў нацыяналь-
най валюты і растлумачылі, 
чаму. Расіяне ўжо пад 40 
працэнтаў дэвальвавалі».

«Ніякага абвалу, разавай 
дэвальвацыі быць не можа, 
— запэўніў прэзідэнт. — 
Нацыянальны банк цвёр-

да, упэўнена сябе адчувае, 
золатавалютныя рэзервы 
вялікія. Працэнтаў 15—17 
мы выкарысталі ў самы 
цяжкі перыяд, каб не 
ўпасці. Потым іх аднавілі. 
Плюс яшчэ $1 млрд. крэ-
дыту, які мы атрымалі ад 
Расіі. Які сэнс, навошта 
нам сёння абвальваць на-
цыянальную валюту? Трэба 
проста працаваць у гэтых 

умовах. Таму ніякай раза-
вай дэвальвацыі не будзе. 
Няма такой неабходнасці». 

Гаворачы пра атрыма-
ны ад Расіі крэдыт у па-
меры 2 млрд. долараў, 
А.Лукашэнка зазначыў, што 
«Захад у тры разы больш 
выгадны крэдыт дае, чым 
Расія». «Што за падару-
нак мы атрымалі ад Расіі. 
LIBOR+3% мы атрымалі па 

крэдыце. А МВФ даў нам 
крэдыт LIBOR+0,75%», — 
сказаў прэзідэнт.

Ён дадаў, што Беларусь 
сёння нясе страты ад таго, 
што Расія дэвальвуе сваю 
валюту значна хутчэй. «Але 
мы гэта кампенсуем за 
кошт іншых фактараў, — 
падкрэсліў кіраўнік дзяр-
жавы. — У нас ёсць рэзер-
вы, і мы іх выкарыстаем».

ЦаНа З ПаТаЛКа КУПЛЯЦЬ 
БЕЛАРУСКАЕ, 
АЛЕ дЗЕ?

адкуль 
высокія 
заробкі?

Я стараюся не глядзець блок навін 
па БТ або ОНТ, бо ведаю дакладна, чаго 
адтуль можна чакаць. Але жаданне ва-
лодаць хоць нейкай інфармацыяй ча-
ста вымушае мяне парушыць звычку. 
Я прывык да таго, што навіны тыя не 
на маёй роднай мове.  Здаецца, пры-
вык да ўсяго. Але 10-га лютага, глед-
зячы навіны па ОНТ, мяне чарговы 
раз глыбока абразілі. І тое зрабіў сам 
прэзідэнт. У сваім чарговым інтэрв’ю, 
гаворачы пра нікчэмнасць, няздат-
насць да добрых спраў апазіцыі, ён 
перайшоў на беларускую мову. Гавора-
чы той мовай з грэблівай інтанацыяй, 
ён хацеў, мусіць, наглядней паказаць 
тых “нікчэмных” апазіцыянераў, няз-
датных ні на што, апрача, як гаварыць 
па-беларуску. 

Мала таго, што на Беларусі штодня 
парушаецца Закон рэспублікі Бела-
русь аб раўнапраўі дзвюх дзяржаўных 
моваў. Мала таго, што кожны дзень 
парушаецца канстуцыйнае права 
мільёнаў беларусаў атрымоўваць 
інфармацыю на роднай мове. На гэты 
раз беларуская мова была ўжыта 
Прэзідэнтам рэспублікі Беларусь, 
гарантам нашай Канстытуцыі , каб 
абразіць людзей, якія сёння на ёй 
размаўляюць. Адно тое ў нармальнай 
краіне прывяло б да выбуху пратэсту 
і да адстаўкі чыноўніка, няхай і самага 

галоўнага. У нас жа ён адчувае сябе так 
упэўнена, што нават не задумваецца 
пра такую магчымасць. А вось проста-
га чалавека на Беларусі сёння самога 
могуць лёгка кінуць за краты за “абра-
зу прэзідэнта”. 

У тым інтэрв’ю прэзідэнт казаў аб 
нейкіх новых ініцыятывах, якія чака-
юць ад апазіцыі, што дазволіць нашай 
краіне выйсці з крызісу. Я думаю, што 
самы страшны для Беларусі сёння не 
эканамічны крызіс, а крызіс культуры, 
антынароднасць, у якую ўлада загнала 
сама сябе і ўвесь народ. Пазбавіцца ад 
таго крызісу нам не дапаможа  ніхто. 
У сённяшніх умовах, створаных на 
Беларусі прэзідэнтам і яго атачэннем, 
носьбіты беларускай культуры не на-
родзяцца. А такая Беларусь нежыц-
цяздольная.

Р.S. Некалі гэта ўлада сканае, як 
павінна сканаць усё, што аднойчы 
нарадзілася на свет. Думаецца, што 
маладыя чытачы “Крывінкі” дажывуць 
да таго часу, калі па тэлебачанні на 
Беларусі цэлы дзень будзе гучаць бе-
ларуская мова. Чалавека, які гаворыць 
па-беларуску, тады будуць шукаць, бо 
ён будзе вялікай рэдкасцю. А пакуль 
што беларускую мову нішчаць, штод-
зённа і нахабна. На найвышэйшым 
узроўні. 

В. Канстанцінава.

Патрыятычнае кіраўніцтва нашага 
раёна негалосна забараніла камерцый-
ным крамам прадаваць прывазны хлеб 
(цікава, яны самі які хлеб ужываюць?). 
Майго патрыятызму на бешанковіцкі 
хлеб не хапае, таму даводзіцца 
хадзіць у цэнтральны 
універсам і “Прыдзвінскі”, 
дзе бывае віцебскі. 
На жаль, ад былога 
“Прыдзвінскага” за-
сталася адна назва. 
Не імкнуцца туды 
пакупнікі, як раней, 
не завіцаюцца імкліва 
прадаўшчыцы. Вось і 
4 лютага я адна была ў 
тарговай зале, ды дзве 
прадаўшчыцы сумавалі 
за прылаўкам. Асартымент 
хлеба-булачных вырабаў зараз 
даволі вялікі, можна было б выбраць на 
свой густ. Але ў “Прыдзвінскім” хлеб вы-
кладзены на паліцы так, што выбіраць 
фактычна немагчыма, таму што нельга 
разгледзець нават назву, а хацелася б 
бачыць і складнікі, і вагу, і кошт. Самае 
абуральнае, што на паліцы не было 
цэннікаў ні на адзін выкладзены гатунак. 
Два гатункі праўда ляжалі на вітрыне, на 
іх былі нейкія наклейкі, але невядома 
якія. Я і раней не раз прапаноўвала вы-
кладаць на вітрыну бліжэй да пакупніка 

па аднаму абразцу, сказала і зараз. “Які 
вы хочаце, мы пададзім”, прапанавала 
прадаўшчыца. “Я хачу выбраць і не маю 
такой магчымасці, таму падайце лепш 
кнігу скаргаў”. Зрабіўшы адпаведны запіс 

я пайшла па хлеб у іншы магазін.
Не магу сцьвярджаць, што 

несумленныя прадаўцы на-
жываюцца, называючы за-

вышаныя цэны на тавар 
без цэннікаў, але і ў ад-
варотным не ўпэўнена, 
таму што надта зараз 
цэны нестабільныя. 
У мінулым годзе 
аналагічныя парушэнні 

я не раз бачыла ў Цэн-
тральным універсаме. 

Самае абуральнае, што 
грубыя парушэнні правілаў 

гандлю адбываюцца пад носам у 
начальства. Што робіцца ў перыферый-
ных крамах – паглядзіце самі. Дарэчы, 
у камерцыйных крамах, напрыклад, у 
“Караваі” і цэннікі заўсёды на месцах і 
прадаўцы ветлівыя і ўважлівыя, таму 
большасць маіх знаёмых ідзе туды, 
мінаючы магазін “На Маладзёжнай”. 
Апошні прываблівае пакупнікоў хіба 
што вялікай колькасцю віна і гарэлкі, 
але гэта тэма для іншай размовы.

В. Гракун.

Чытаеш статыстычныя спра-
ваздачы пра ўзровень заробкаў 
у раёне і вобласці за лістапад 
2008 года, і душа радуецца. А як 
жа: самы меншы сярэдні заробак 
складае больш за 500 000 рублёў!  
Але ж рэальныя заробкі, бывае,  і 
да 200 000 не дацягваюць. Ад-
куль жа бяруцца такія сярэднія 
паказчыкі? 

Думаецца, яны падвышаюц-
ца да астранамічных лічбаў 
ад многамільённых заробкаў 
начальнікаў, якія ўключаны ў 
справаздачы. Дзе б гэта знайсці і 
апублікаваць, колькі атрымоўвае 
кожны канкрэтны кіраўнік? Наро-
ду, пра які яны так “шчыра” дба-
юць, было б цікава ведаць, на 
якія даходы жывуць нашы “да-
брачынцы”. Чаму просты чала-
век не павінен дакладна ведаць, 
якія грошы атрымоўвае выбраны 
ім чыноўнік, хто павінен служыць  
гэтаму чалавеку верай і праўдай? 
Сёння пра тое можна толькі зда-
гадвацца. Тая ж статыстыка свед-
чыць, што ў лістападзе сярэдні 
заробак начальніка у графе “орга-
ны дзяржаўнага кіравання” склаў 
па раёне 1,15 мільёна рублёў на 
чалавека, а па вобласці – аж 1 
238 763 рублі. З такім заробкам 
можна жыць прыпяваючы.   

В.Канстанцінава.

У беларускага боку была маг-
чымасць заключыць дамову на 
будаўніцтва атамнай станцыі з адной з 
еўрапейскіх краін. Але яе кіраўніцтва 
вырашыла, што будаўніцтва АС на 
Беларусі распачнуць расіяне. Гэта 
значыць, што Беларусь трапіць у бу-
дучым у яшчэ большую энергетыч-
ную залежнасць ад усходняга суседа, 
таму што ядзенае паліва на станцыю 
павінна будзе пастаўляць краіна, якая 
яе будуе. Эксперты лічаць, што атам-
ная станцыя расійскага ўзору не буд-
зе самай бяспечнай. Тым больш, што 
пляцоўка ў Астравецкім раёне Грод-
ненскай вобласці, па меркаваннях 
аўтарытэтных вучоных, не з’яўляецца 
да канца вывучанай, а, значыць, стан-
цыя можа паднесці сюрпрыз у любы 
момант. 

М.Васільеў.

Што чытаем, 
спадарства?

У сярэдзіне лютага ў Менску на 
вуліцы імя Янкі Купалы адкрыўся чарго-
вы Міжнародны кніжны кірмаш. Вельмі 
бедна прадстаўлены на ім кніжкі на бе-
ларускай мове. У 2008-м годзе з агуль-
най колькасці 13 000 кніг, на беларускай 
мове было выдадзена толькі 879 назоваў 
тыражом 3 мільёны асобнікаў. Гэта зна-
чыць, што адна кніжка прыпадае на трох 
беларусаў. І сярод тых кніжак падручнікі 
для школьнікаў, розная спецыяльная 
літаратура іг.д. У часы СССР тагачасная 
БССР мела 15 – 20 % кніжак на белару-
скай мове. Сённяшняя “незалежная” 
рэспубліка Беларусь толькі 7%. Каментар, 
як кажуць, не патрэбен. 

М. Васільеў.

У цяжкі крызісны час кожны ашчад-
жвае сваю капейку, як толькі можа. Пры 
набыцці любога тавару , усім пажадана, 
каб ён быў таннейшым, а ягоная якасць 
найвышэйшай. 

У апошні час цэны на многія тава-
ры на нашых рынках і ў дзяржгандлі 
зраўняліся. А сёння многае можна 
набыць у магазінах  шмат танней. А 
якасць, напрыклад, беларускіх трыка-
тажных вырабаў ніколі не выклікала на-
ракання. 

На справе ж, калі я ў студзені наведаў 
бешанковіцкі “Універсам”, то набыць 
не змог нічога. Трыкатажных вырабаў 
майго памеру, а гэта самы хадавы 48-ы 
мужчынскі памер, няма і, як мне сказалі, 
амаль не бывае. Бо той тавар ідзе з фа-
брык у такім падборы, што на вешакі 
нашых магазінаў трапляюць толькі або 
замалыя, або звышпатрэбныя памеры. 

Пытанняў узнікае шмат. Хто складае 
заяўкі на тавар? Як яны выконваюцца? 
Чаму не даюць заробіць прадаўцам, якія 
не ў сілах збыць незапатрабаваныя за-
ляжалыя памеры і не могуць задаволіць 
попыт асноўнай масы насельніцтва?  

Я б з задавальненнем насіў белару-
скае. Скажыце, дзе мне яго набыць?

Г.аляксандраў.На найвышэйшым узроўні
аТаМНаЯ 
ПаГРоЗа

Май-
го патрыя-

тызму не хапае 
на бешанковіцкі 

хлеб, таму стараюся 
набываць прывазны. 
Праўда кіраўніцтва 

раёна больш па-
трыятычнае...
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ПоХоД За “БУЛочКаМи»
александр Лукашенко уехал на 2 дня в 

Москву. За старшего в стране остался 
глава администрации Владимир Ма-

кей. Страна об этом, очевидно, не догадыва-
лась, и в первый день отсутствия Лукашенко 
– 3 февраля – в разнос почему-то не пошла. 
Обошлось без ЧП, массовых протестов, за-
бастовок и прочих форс-мажорных событий, 
при разруливании которых потребовалось 
бы проявить в полной мере качества руково-
дителя страны.

Не было и желания чего-нибудь замутить – 
на улице стоял крепкий мороз.

Следующий день – среда, 4 февраля – и во-
все начался уныло. Первый замглавы админи-
страции Наталья Петкевич укатила в нацби-
блиотеку – ей пришлось участвовать, судя по 
первым откликам участников, в профанации 
под громким названием «Законодательство 
о СМИ как фактор развития национального 
информационного пространства» – круглый 
стол, организованный ради галочки для пред-
ставителей ОБСЕ и Еврокомиссии с участием, 
в том числе, и представителей негосудар-
ственных СМИ.

Поиграть в «ладушки» было не с кем. И 
Макей решил проветриться, тем более что 
на улице по сравнению с предыдущим днем 
изрядно потеплело, да и поводов для актив-
ности в стране больше чем достаточно. По-
скольку главу администрации ассоциируют с 
молодой командой либералов, Макей по по-
нятным причинам остановился на директиве 
№2 (не с пьянством же ему бороться) – той 
самой, в которой написано много красивых 
и правильных слов о дебюрократизации и 

одном окне, но не хватает раскрасок, раскла-
док, пазлов, загадок и инфографики.

Он сконцентрировал взгляд на потолке и 
ткнул пальцем в карту Минска. Не повезло 
Ленинскому району. Макей неспешно собрал-
ся и, выходя, сказал секретарю, что идет за 
булочками. Секретарь автоматически схвати-
лась за трубку телефона, а в ее глазах читался 
вопрос: «Зачем, куда, кого, за что?».

Глава админи-
страции якобы во-
прос не заметил, 
лишив подчинен-
ных возможно-
сти «зачистить от 
н е п р и я тн о с те й » 
предполагаемое 
место посещения.

В поисках було-
чек Макей заглянул в расчетно-справочный 
центр по улице Свердлова, 19. Там он осмо-
трел информационный стенд, который, кто бы 
сомневался, не соответствовал требованиям. 
Но стенд – стендом, глава администрации не 
обнаружил «одного окна». Вернее, оно, окно 
было на месте, но надписи типа «все ушли 
на обед» или «технологический перерыв с 
11-00… (по-видимому, до обеда)», хоть как-
то демонстрирующей заботу о гражданах, на 
прибитых крест-на-крест досками не красова-
лось.

Макей решил подождать – солдат спит, 
служба идет. Ждать пришлось 20 минут.

«Нифигасе», - отметил для себя Макей и 
пошел дальше искать булочки. По извест-
ной лишь ему самому логике он заглянул в 

госпредприятие ЖЭС-4. Нифигасе обнару-
жилось и там: директора ЖЭСа не было на 
рабочем месте, хотя в графике значилось 
время для приема граждан. По-видимому, за 
булочками отправились и большинство его 
подчиненных. Глава администрации решил 
спросить у толпившихся посетителей, за чем 
очередь. И услышав в ответ жалобы на грубое 
отношение к народу отсутствовавших в ра-

бочее время госработников, 
понял, что очередь явно не 
за булочками.

Дожидаться на этот раз он 
стал, так и с голоду опухнуть 
можно. Макей, уходя, лишь 
мельком взглянул на инфор-
мационный стенд, догадыва-
ясь что и там ничего интерес-
ного не прочитаешь.

Поиск булочек затягивался, а потому Макей 
решил пойти напролом – поинтересоваться в 
администрации Ленинского района, где же их 
продают. Макей уже начал было жалеть, что 
не спросил у своего секретаря, где их можно 
купит. Может и ходить бы не пришлось по за-
валенным снегом улицам.

В администрации района царило уже зна-
комое «нефигасе»: не соблюдался график 
личных приемов граждан начальниками 
структурных подразделений администрации 
района, отсутствовали записи в журналах 
приема посетителей.

На информационном стенде администра-
ции можно было узнать немало пикантностей 
из жизни мировых звезд, но только не о дея-
тельности самой администрации. Отсутство-

вала и информация о местах продажи було-
чек.

Макей начал терять терпение. Он зашел в 
кабинет к руководителю районной админи-
страции Александру Борисенко и выплеснул 
ему в лицо свое негодование: «Есть четкие 
правила, определенные нормативными до-
кументами, и нарушать их никому не позво-
лено».

Вернувшись в свой кабинет, Макей почув-
ствовал, что предпринятых им усилий по де-
бюрократизации страны явно недостаточно. 
Он вызвал секретаря и поручил в ближайшее 
время подготовить ряд поручений для мэра 
Минска Павлова. Столичному градоначаль-
нику придется устранять выявленные недо-
статки, а также уволить руководителей РСЦ и 
ЖЭСа.

Булочек Макей так и не купил, а потому поо-
бещал, что в следующий раз отправится на их 
поиски не только в другие районы Минска, и 
вообще готов объездить ради этого всю стра-
ну. Но день заметно повеселел, да и к тому мо-
менту уже вернулась Петкевич.

Страна же была слишком занята своими 
проблемами, чтобы заметить дебюрократиче-
ские усилия главы администрации: народ тихо 
на кухнях и в курилках жаловался на высокие 
цены, сокращение зарплат и вынужденные 
отпуска, Лукашенко бился за деньги в Москве, 
а Нацбанк не беспокоил граждан ошеломляю-
щими сводками с валютного фронта.

И никому не было дела до булочек. А стои-
ло бы, ведь случилось еще одно весьма неза-
урядное событие в политической жизни стра-
ны. Вот так, потихоньку, начиная с булочек…

Всё путем. Вот и «Погоня» понемногу 
возвращается. Древний символ мо-
жет стать основой герба Витебской 

области. Не в светлом будущем, а при ны-
нешней власти. о такой перспективе Бела-
ПаН сообщили в управлении идеологиче-
ской работы Витебского облисполкома. 

Указ продлил на неопределенныЕще будут 
обсуждение, голосование и все такое прочее. 
Но симптоматично то, что чиновников уже не 
колбасит от одного вида исторической симво-
лики. 

К слову, стилизованный всадник присут-
ствует в гербах отдельных городов (Лепель, 
Верхнедвинск, Речица, Могилев) и даже Го-
мельской области (правда, вкраплен очень 
мелко, стыдливо). Хотя еще совсем недавно 
«Погоню» и бело-красно-белый флаг офици-
альные идеологи примитивно клеймили как 
атрибутику полицаев (на что от адептов полу-
чали: а садисты с красными звездами стреля-
ли в затылок невинным людям в Куропатах!). 

Не будем ломиться в открытую дверь, до-
казывая, что конный воин — символ более 
древний, органичный и близкий нашей исто-
рии, нежели слегка перелицованный образец 
сталинской геральдики. 

Более того: рискну предположить, что 
главный начальник где-то уже и сожалеет о 
бесшабашном решении 1995 года, когда по 
итогам референдума (безотказное оружие!) 
«Погоню» и бело-красно-белый стяг загнали в 
андеграунд. 

Тогдашнее решение о возврате минимально 
подправленной символики БССР было сугубо 
конъюнктурным, заточенным под «братское 
единение». Хмель дикого везения кружил 
голову. Казалось, что овладение Беларусью 
— пройденный этап, впереди — триумфаль-
ное вхождение в Кремль. Ну а историческая 
родина естественным образом растворится в 
восстановленном «совке». 

Но, с одной стороны, с Кремлем получил-
ся облом, а с другой — здешнее начальство 
вполне вошло во вкус суверенного правле-
ния. Становиться губернией дураков нет. 

В общем, Лукашенко сейчас ругает импер-
ские замашки не хуже БНФ. 

Это отнюдь не означает, что — вот, готова 
платформа для идейного братания между ны-
нешней правящей элитой и ее политически-
ми оппонентами. За некий цивилизованный 
минимум демократии, уважения к свободам и 
правам предстоит еще долгий бой. 

Однако есть сферы, где давно пора не скре-
щивать шпаги, а действовать сообща. Причем, 
естественно, это зависит прежде всего от вла-
стей предержащих.

Как бы это доходчивее выразиться… Ладно, 
простите за грубую формулировку, но: тупая 

война против белорусскости потеряла для 
властей всякий рациональный смысл. Имея 
голову на плечах, национальное сегодня надо 
не дубиналом глушить, а наоборот — всяче-
ски поднимать на щит. 

Когда перед Беларусью такие вызовы — от 
мирового кризиса до угрозы тихого поглоще-
ния, убогая казенная госидеология поможет 
как мертвому припарка. И наверху уже пре-
красно осознали: набор лозунгов а-ля совок 
не катит. Более того, он вреден, потому что 
мешает формировать белорусскую идентич-
ность. Если хотим построить полноценную 
страну — надо растить нормальных, полно-
ценных граждан, свободных от колониально-
го синдрома. 

Короче, самое время дать вертикали отмаш-
ку: все, ребята, генеральная линия меняется! 
Хватит маниакально выжигать «нацдемовщи-
ну», отныне — «Жыве Беларусь!». 

Вынесем за скобки чистую политику. Посмо-

трите: за годы бесшабашных интеграционных 
игр большой пласт научной, творческой, пе-
дагогической элиты был оскорблен, унижен, 
загнан в андеграунд лишь за то, по большому 
счету, что эти люди видели Беларусь суверен-
ной, белорусской. И потому не вписывались 
в концепцию «братского единения». Как не-
когда крепкие хозяева на селе не вписались в 
сталинскую коллективизацию. 

Авантюрный союзный проект, слава богу, 
прогорел. Время собирать камни. 

Реабилитация поруганной символики — 
это не просто смена картинок на обложке 
паспорта. Это обращение к иной — не про-
имперской, не заемной, а оригинальной кон-
цепции нашей истории. Где мы — не «ветвь», а 
нация. Где свой пантеон великих людей. Пусть 
дети знают, что наша история — это не только 
лапти, лучина да колтун в волосах. Что были 
и доблесть, рыцарство, титанизм просветите-
лей. 

Так что госиздательствам самое время вме-
сто тоскливой идеологической макулатуры 
массовыми тиражами печатать, например, 
блестящие исторические книжки Владимира 
Орлова. Самое время наладить отношения 

с опальным союзом писателей. Самое время 
восстановить в правах историков, изгнанных 
в свое время из институтов за «нацдемовщи-
ну». Пусть пишут и защищают диссертации, 
учат студентов. Самое время извиниться 
перед художниками, коих гнобили и вышвы-
ривали с выставок за то, что вместо красно-
зеленого у них вырисовывалось бело-красно-
белое. Пусть свободно пишут, рисуют, ваяют 
историю без изъятий — и выставляются в луч-
ших залах. 

Наконец, надо спасать, пока не поздно, язык 
титульной нации. Сейчас по-белорусски учат-
ся только 18,4% школьников. Это катастрофа. 
В 1994-м было 69%. Нужно срочно возрождать 
белорусские классы, школы, создавать насто-
ящий Белорусский университет. Государство 
найдет на этой ниве множество благодарных 
энтузиастов (только энтузиасты и могли все 
эти годы хранить мову). 

Только не надо ля-ля типа «люди сами не хо-
тят этого языка»! Просто люди рациональны. 
Массы не могут диссидентствовать, а сегодня 
белорусскоязычный — по определению дис-
сидент. 

Между тем я прекрасно помню начало 90-х, 
эту моду на белорусскость. Тогда для молоде-
жи это было стильно, круто. Родители видели 
перспективу и говорили чадам «давай-давай, 
за плечами не носить!». А чиновники показы-
вали изумительные способности к мове, пото-
му что на ней говорило высокое начальство. 
Это был стиль государственности. Яркий при-
мер: генерал милиции Гриб, сменив Шушке-
вича на посту спикера, за считанные месяцы 
перешел со всесоюзного языка милицейских 
протоколов на сочный язык предков. 

Заговори сейчас Лукашенко на белорусском 
– уверяю вас, вся вертикаль им за одну ночь 
овладеет. Причем на всякий случай – двумя 
вариантами (а вдруг прикажут на тарашкеви-
це? :) Да что там овладевать: неистребимый 
акцент наших деятелей свидетельствует: мат-
чына мова – в генах :) 

Ладно, не будем витать в эмпиреях. Конеч-
но, чудес не будет. Но тренд, я полагаю, пой-
дет. 

А для начала хорошо бы нашему начальству 
отказаться от определений типа «белорусы 
– это русские со знаком качества». Что и для 
русских обидно (выходит, они второсортные), 
и для белорусов (некий подвид, или как?). 

Ни с каким мы не знаком. Мы просто другие. 
И дорога у нас своя. 

Наши внутренние политические противоре-
чия, конечно, никуда не денутся. И есть вещи, 
которые неизбежно будут разводить нас по 
идейным полюсам. Но всем нам — я очень на 
это надеюсь — важно оставить детям и вну-
кам не филиал империи, а страну Беларусь. 

Еще совсем недавно 
«Погоню» и бело-красно-
белый флаг  официаль-
ные идеологи прими-
тивно клеймили...

Беларусь без Лука-
шенко или два дня 
в руках Макея

От «Погони» уже не колбасит Пытаньне 
жыцьця і сьмерці 

У Горадні скончыўся разгляд 
адміністрацыйнай справы Вольгі Гар-
маш, якую хацелі прымусіць дэманта-
ваць спадарожнікавую антэну на фа-
садзе дому на праспэкце Касманаўтаў.

Суд высьветліў, што антэна належыць яе 
мужу Максіму, ён яе усталяваў. Значыцца, 
Вольга Гармаш не зьяўляецца суб’ектам па гэ-
тай справе, і таму разгляд справы спынены, — 
вырашыла судзьдзя Тацяна Гергель.

Пасьля заканчэньня суду Максім Гар-
маш, муж Вольгі Гармаш, не хаваў, што яны 
з жонкай задаволеныя вынікамі разгляду 
адміністрацыйнай справы супраць яе.

Гармаш: “Тое, што мы перамаглі ў судзе, 
— я думаю, гэта першы такі прэцэдэнт у на-
шай вобласьці. Другое: суд стаў на абарону 
нашай пазыцыі нават у тым, што нашай сям’і 
былі нанесеныя сур’ёзныя маральныя страты 
няправільнымі дзеяньнямі прадстаўнікоў шо-
стага ЖЭСу. Дзіцячую настаўніцу міліцыі было 
загадана даставіць у суд з выкарыстаньнем 
фізычнай сілы, як злачынцу”.

Максім Гармаш зазначыў, што яны з жон-
кай напісалі хадайніцтва аб прыцягненьні да 
адказнасьці супрацоўнікаў ЖЭСу № 6, якія 
склалі пратакол.

Гармаш: “Сёньня было агучана рашэнь-
не суду, што ў адрас камунальных службаў 
будзе вынесена прыватнае азначэньне пра 
парушэньні і пра ліквідацыю прычынаў, якія 
спрыялі ўчыненьню гэтых парушэньняў”.

Кіраўнік юрыдычнага аддзелу жыльлёва-
эксплюатацыйнага прадпрыемства 
Кастрычніцкага раёну спн. Вішнеўская тлума-
чыла ў судзе, што ў пытаньні спадарожнікавых 
талерак для іх галоўнае — “бясьпека 
грамадзянаў”. Вось што яна сказала пасьля за-
канчэньня суду:

“Калі ласка, з гэтымі пытаньнямі — 
у архітэктуру. Так, у архітэктуру, мы не 
ўзаконьваем, мы эксплюатуем жылы фонд. Калі 
зваліцца антэна, то мы будзем за гэта адказ-
ваць. Трэба, каб быў праект на ўсталяваньне 
антэны, каб яна адпавядала патрабаваньням 
адпаведным, каб яна была бясьпечнай для 
грамадзянаў, якія пражываюць у горадзе, каб 
яна не звалілася, не забіла чалавека”.

Паводле супрацоўніц камунальнай 
службы, кожны ўладальнік антэны атрымае 
прадпісаньне аб дэмантажы. У яго застанец-
ца таксама права яе ўзаконіць, але такога 
мэханізму пакуль няма. Як даведаўся Максім 
Гармаш, прадугледжаныя толькі санкцыі су-
праць тых, хто адмовіцца добраахвотна дэ-
мантаваць тэлевізійную спадарожнікавую 
талерку.
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Інвестыцый як не было, 
так і няма 

Лонданскі інвестыцыйны фо-
рум абыйшоўся беларусам у суму 
большую за паўмільёны даляраў.

Па ўдакладненай статыстыцы 
па прыцягнутых за мінулы год за-
межных інвестыцыях, практыч-
ныя вынікі ад масавага і шумнага 
беларускага дэсантавання ў на-
ваколлях Пікадзілі пакуль не пра-
глядаюцца, піша газета «Заўтра 
тваёй краіны».

За тры кварталы мінулага года 
(гэта значыць да беларускага дэ-
бюту ў Лондане) увесь аб’ём пры-
цягнутых у беларускую эканоміку 
сродкаў склаў 5,2 млрд даляраў. 
У тым ліку 1,9 млрд. даляраў пра-
мых інвестыцый. Гэта значыць 
у сярэднім за квартал у краіну 
прыходзіла па 1,7 млрд даляраў 
замежных сродкаў.

Якія жа вынікі чацвёрта-
га квартала, у якім па ідэі 
павінныя былі выявіцца хоць 
нейкія інвестыцыйныя ўсходы 
ад лонданскіх пленарных 
паседжанняў і фуршэтаў? Усяго па 
статыстыцы ў эканоміку Беларусі 
за тры апошнія месяцы 2008 
года паступіла менш за 1,3 млрд 

даляраў, з якіх 400 млн даляраў – 
у выглядзе прамых інвестыцый.

Нагадаем, што некалькі 
дзясяткаў праектаў, якія беларусы 
прэзентавалі на інвестыцыйным 
форуме ў Лондане, ацэньваліся ў 
суму каля 9 млрд. даляраў.

Падобна, правы былі тыя, 
хто прагназаваў, што выхад 
беларусаў на эканамічную арэну 
падчас усеагульнага крызісу не 
будзе ацэнены па вартасці і што 
гэты не лепшы час латаць імідж 
краіны.

Эксперты адзначалі ў 
лістападзе, што амбіцыйныя пла-
ны па прыцягненні грошай вы-
глядаюць калі не ўтапічнымі, то 
некалькі не да часу. Яны звярталі 
ўвагу на сітуацыю ў суседняй 
Расеі, дзе толькі за верасень 2008 
года адток замежнага капіталу 
склаў больш за 30 млрд. даляраў 
– больш, чым за ўвесь любы год у 
гісторыі гэтай дзяржавы.

Дарэчы, сумы, выдаткаванай 
на лонданскі ваяж, хапіла бы, 
каб выплаціць зараз хоць бы 
мінімальны заробак «мазаўцам», 
якім пагражаюць скарачэнні.

ПРидЕТ СЕРЕНЬКОЙ ВОЛчОК и...
Министру внутренних дел 

Беларуси Владимиру Нау-
мову надоело не спать ночами.

Массовые аресты в Волковыске 
оппозиционно настроенных акти-
вистов, известных местных пред-
принимателей, а также обыски в 
квартирах и гаражах членов БНФ, 
могут быть элементами задуман-
ной министром внутренних дел 
Владимиром Наумовым спецопе-
рации по изобличению организо-
ванной террористической груп-
пы.

За что задержаны бывшие по-
литзаключенные Николай Авту-
хович и Юрий Леонов, а также их 
бывший партнер по бизнесу Вла-
димир Осипенко? За экономиче-
ские преступления? Но за это они 
уже наказаны, отсидели в колони-
ях несколько лет и досиживали 
оставшееся дома под милицей-
ским надзором.

Зачем, даже в случае новых 
экономических преступлений, на-
правлять в Волковыск большой 
отряд - 30 человек - бойцов спецо-
тряда «Алмаз»? Все были вооруже-
ны до зубов и, как рассказывают 
свидетели, вели себя агрессивно и 
крайне нервно.

Наконец, для чего обыскивать 
частные квартиры, офис, гаражи 
и перекапывать огороды? Явно 
искали не спрятанные бухгалтер-
ские книги. Тогда, что?

Искали оружие и взрывчатку. 
Руководил операцией какой-то 
генеральский чин из Минска. Не 
удивлюсь, что это был сам ми-
нистр Наумов.

Он не спит уже который месяц. 
Наумов публично поклялся мень-
ше есть и не спать, пока не найдет 
тех, кто организовал взрыв само-
дельной бомбы на ночном пре-
зидентском концерте летом 2008 
года. Ради этого он собирает отпе-

чатки пальцев со всего мужского 
населения страны. Видимо, ему 
надоело ждать результата. Терро-
ристическую группу решили сле-
пить из Волковысских ребят.

Автухович с товарищами - пре-
красные кандидаты в террористы. 
Автухович - бывший «афганец». Он 
ненавидит нынешнюю власть и 
позволяет себе абсолютно резкие 
комментарии. Когда он говорит о 
Лукашенко, то не выбирает слова. 
В этом потоке обиженного, уни-
женного, разоренного и оскор-
бленного воина и предпринима-
теля легко можно найти и угрозу 
физической расправы в адрес гла-
вы государства (например, «толь-
ко снайпер спасет Беларусь, кто б 
его кончил»), и призывы к насилию 
(типа, «ну я его в…»), и призывы к 
насильственному свержению вла-
сти и много чего еще.

Николай Автухович уже достал 
местных чиновников, которые 
погрязли по уши в коррупции и 
воровстве. Вообще, все белорус-
ские приграничные районы - это 
клоака, где царит бесстыжее во-
ровство под прикрытием власти 
и местных силовых структур. Ви-
димо, они решили, наконец, изба-
виться от Автуховича и подошли к 
делу творчески. Обычные кляузы 
не могли свалить уважаемого и 
авторитетного человека. Но если 
нарисовать заговор или терро-
ристическую группу, то дело вы-
горит. Оказалось, что фантазия у 
местных чиновников легко читае-
ма. По предварительной инфор-
мации, Автуховича обвиняют в 
поджоге дома бывшего начальни-
ка РОВД Волковыска. Дом мили-
ционера сгорел 5 (!) лет назад, но 
это ничего не меняет. Как говорит-
ся, из искры возгорится пламы, и 
маленький пожар районного мас-
штаба раздуют до террористиче-

ских размеров.
Подельник Автуховича Юрий 

Леонов - тоже мужик резкий. Вы-
йдя из тюрьмы стал писать рома-
ны о криминальном беспределе в 
Беларуси. При чем писал он о по-
литической верхушке страны. За-
канчивал уже второе произведе-
ние. Чем - не террорист? Конечно, 
он подводил идеологическую базу 
под антизаконные действия груп-
пы водителей из Волковыска. Я уже 
вижу заголовки в президентской 
газете - «Таксисты-террористы» 
или «Террористы по вызову». Нет, 
лучше - «Зеленоглазые убийцы из 
Волковыска!»

Такое уже было в нашей недав-
ней истории. Помните, осенью 
1997 года грохнули президентско-
го друга и главного контролера 
Могилевщины Миколуцкого. Ред-
кий был негодяй и вор. Его убили 
при помощи бомбы в подъезде. 
На похороны президент приезжал 
под охраной бойцов «Альфы» в 
шлемах. Чтобы долго не мучать-
ся, могилевские чекисты быстро 
состряпали дело и террористиче-
ской организации. Они сделали 
главарем бывшего своего коллегу, 
который вел в Могилеве такую же 
беспощадную войну с властью и 
спецслужбами, как и Автухович. 
Этого человека арестовали и по-
том в следственном изоляторе 
убили. Группу даже незнакомых 
между собой молодых людей едва 
не подвели под расстрел. Их спас-
ло чудо и вмешательство в дело 
журналистов. «Белорусская дело-
вая газета» провела целое рассле-
дование этой истории, кому инте-
ресно - поищите в архивах.

И вот теперь мы можем стать 
свидетелями нового грандиозно-
го шухера, новой страшной фаль-
сификации. Лишь бы министр На-
умов, наконец, выспался.

Лукашэнка пазіцыянуе сябе як цара і 
тым самым падрывае асновы павагі 
да закону. Піша Барыс Тумар.

У «Кнігарні «Наша Ніва» сёлета мае выйсці 
манаграфія прафесара Анджэя Сулімы 
Камінскага «Рэспубліка супраць аўтакратыі: 
Рэч Паспалітая і Расія, 1686—1697». Аўтар 
вывучаў дыпламатычныя кантакты паміж 
краінамі ў перыяд, калі Расія ўваходзіла ў 
сілу, пачаўшы эксплуатацыю гіганцкіх калоній 
Сібіры і Уралу, а Рэч Паспалітая перажывала 
спад. Нават ад гэтых часоў сілы дзяржаўнага 
ладу краіны і адданасці яму нашых продкаў 
хопіць, каб РП пратрымалася яшчэ цэлае ста-
годдзе. Я згадаў пра гэтую кнігу, калі прачытаў 
аб прыгожым жэсце, зробленым Аляксан-
драм Лукашэнкам 6 лютага на нарадзе па 
ўдасканаленні крымінальнага заканадаўства.

Лукашэнка звярнуўся да міністра ўнутраных 
справаў Уладзіміра Навумава з загадам: 
«Калі ласка, заўтра вы іх адвязіце ў вёску, я 
вас прашу, няхай яны жывуць у вёсцы, а вы 
вядзіце сваю крымінальную справу, — гэта 
пра трох палешукоў, якія лінчавалі ашалела-
га катаржніка, які не даваў спакою вёсцы. — 
Адвязіце людзей у вёску, і няхай працуюць 
там, знаходзяцца ў сваіх сем’ях, а вы іх запра-
шайце і дапытвайце, гэта для іх будзе лепш, 
чым сядзець у следчым ізалятары».

У той жа дзень абвінавачваных прывезлі 
з СІЗА ў роднае сяло Пухавічы Жыткавіцкага 
раёну.

Звяртаючыся да старшыні Вярхоўнага 
суду Валянціна Сукалы, Лукашэнка ўказаў: 
«Я папрасіў бы, каб вы лаяльна вялі гэтую 
крымінальную справу. І вельмі вас прашу, 
пастаўцеся як да сваіх родных людзей. Ну 
нягоднік ён, людзей тэрарызаваў, цэлую вё-
ску. Калі ўжо мужыкі на гэта пайшлі, напэўна, 
яны сапраўды абураныя былі, і ўсё ж простыя 
людзі на іх баку. Калі трэба прыняць рашэнне 
ў рамках заканадаўства, я гатовы прыняць, 

але мне падаецца, вы без мяне там прымеце 
рашэнне. Гэтых людзей трэба адпусціць, весці 
следства, няхай гэтае следства ідзе. І нават 
прашу публічна, не саромеючыся, суд, каб вы 
вельмі ўважліва паставіліся, і калі ёсць маг-
чымасць, падтрымалі гэтых людзей. Нельга іх 
саджаць! Што гэта — вялікі чалавек загінуў? 
Па турмах туляўся, прыйшоў і яшчэ тэрарызуе 
цэлую вёску».

Прыгожа сказана. Файная папулісцкая 
інсцэнізацыя перад тэлекамерамі. Сарказі так-
сама папуліст, але немагчыма ўявіць сабе такі 
жэст у ягоным ажыццяўленні, ці нават у Буша, 
хоць той паходзіў з франціру, на якім суды 
лінчу колісь былі дазволеныя заканадаўствам. 
У дэмакратычных краінах судовая ўлада неза-
лежная ад выканаўчай. Гэта закон.

Манарх, якога стагоддзямі прызнавалі бе-
ларусы і якому былі верныя, — кароль Рэчы 
Паспалітай — не мог сваёй воляй пакараць 
самага дэградаванага грамадзяніна, якім 
на той час быў шляхціч. Закон не дазваляў. 
Грамадзяніна мог пакараць толькі адпаведны 
суд. 

Мілаваць кароль мог і карыстаўся гэтым 
правам — але толькі пасля рашэння суда. 

З дзяржаваю атаесамляліся грамадзяне, 
а не кароль, якога яны абіралі. «Дзяржава 
— гэта мы», лічылі грамадзяне, і адпаведна 
дзейнічалі, і дзякуючы гэтаму Рэч Паспалітая 
была такім унікальным утварэннем, якое пра-
трымалася шмат стагоддзяў сярод мацнейшых 
і агрэсіўных суседзяў. 

Зусім інакшым быў інстытут маскоўскага 
цара. Тут ужо ніякага «мы», акрамя «мы, цар 
Вялікія і Малыя і Белыя...». «Дзяржава — гэта 
я», больш за тое, у адрозненне, скажам, ад ка-
раля сонца Людовіка XIV, цару належала не 
толькі заканадаўчая і выканаўчая ўлада, але і 
судовая, ды яшчэ і сакральная роля.

Характэрнай рысай царскае сістэмы было 
тое, што менавіта цар меў манаполію на 

ажыццяўленне правасуддзя:
ад ягонага імя і ягонай ласкай, і Суліма 

Камінскі бліскуча апісвае, як гэта функцыяна-
вала і што з гэтага вынікала. 

Як прадэманстраваў іншы гісторык, Эдвард 
Кінан, расійскім чыноўнікам забаронена было 
згадваць неўраджаі ці эпідэміі, бо гэта магло 
пашкодзіць царскай рэпутацыі. («Крызісу ў нас 
няма».) Забаранялася прызнаваць ваенныя 
паразы ці памылкі адміністрацыі, бо пад на-
чалам цара не бывае памылак. У выніку Расія 
трапляла ў бясконцае кола хлусні (якое ў наш 
час называецца статыстыкай і рэйтынгамі).

Cамасуд на Палессі адбыўся ад таго, 
што сілавыя структуры самаўхіляюцца, 
бездзейнічаюць, працуюць неэфектыўна

— хто з нас з тым не сутыкаўся — перадусім 
праз дысфункцыянальнасць сістэмы, у якой 
аператыўныя работнікі задыхаюцца ад 
перагрузкі пры адначасовай раздзьмутасці 
апарату палітычнага вышуку. Адбыўся такса-
ма праз хібы ў законах, якія не дазваляюць 
ізаляваць тыпаў, як жыткавіцкі падпальшчык. 
І праз жахлівую сацыяльную дэградацыю раб-
скае вёскі. 

Беларускі цар таксама мілуе і карае. У цара 
можна дабіцца справядлівасці. Цар — баць-
ка. Калі што не так, то цар проста пра гэта не 
ведае. Цар ніколі не памыляецца. Ён безда-
корны. Вось які вобраз ствараюць Лукашэнку. 
Народны цар, «адзін з нас, вынесены наверх», 
заступнік простага чалавека («простыя людзі 
на іх баку»).

Архетып цара актыўна выкарыстоўвалася 
і выкарыстоўваецца Лукашэнкам пры 
рэалізацыі ягоных паліттэхналагічных схемаў.

«Вы ў нас трошкі большы чым Бог», 
—калісьці трапна схапіў гэта берасцейскі вая-
вода. Сама выбраная мянушка «Бацька» адсы-
лае як да падняпроўскіх казацкіх атаманаў, так 
і да цара бацюхны, айца народу. 

Як і цара, «Кіраўніка дзяржавы» не даз-

«аДВЯЗІЦЕ ІХ У ВёСКУ»

“аКЕЛа” 
ПРаМаХНУ ЎСЯ

волена крытыкаваць нават у малым. Ва ўсіх 
могуць быць «недочеты» — у Адміністрацыі 
прэзідэнта, у міністраў, у генералаў — але не 
ў цара.

Ну і як жа вялікаму цару можа гаварыць на 
мове малое нацыі? Не па чэсці...

Прэзідэнт можа памілаваць — але толькі 
пасля таго, як вынес сваё рашэнне незалежны 
суд. 

Так дзейнічае еўрапейскае правасуддзе. Па-
куль будзе іначай, Беларусь будзе заставацца 
краінай тыранічнай. 

Самадзяржаўе Лукашэнкі выйшла за рамкі 
аднаго толькі іміджу. На сёння Лукашэнка дэ 
факта трымае ў сваіх руках заканадаўчую, 
выканаўчую і судовую ўладу. Фармальна за-
мацаваны ў Канстытуцыі падзел уладаў не 
рэалізуецца на практыцы.

Які ён «еўрапейскі лідэр» пры такім стаўленні 
да права і нацыянальнае мовы, пры адсутнасці 
падзелу ўладаў?

Спагада моцным хлопцам з над Убарці не 
павінна засланяць ад нас абсалютную заган-
насць аўтакратычных прыёмаў з гледзішча 
дэмакратычнага ладу.

Патрэба мець у дзяржаве моцную, г.зн. 
эфектыўную ўладу і падмацоўваць яе 
палітычнай папулярнасцю не дае права пра-
вам пагарджаць. 

Як палітычны інстытут, кароль Рэчы 
Паспалітай быў «слабейшы» за расійскага цара. 
Аднак звярніце ўвагу, што ніводзін кароль і 
ніводзін ягоны нашчадак не былі забітыя, не 
скончылі сваіх дзён у турме. Іх часам выганялі, 
пераабіралі, але не забівалі і не садзілі ў тур-
му. У Расіі цароў труцілі, душылі, забівалі, 
памяшчалі ў манастыр, самі цары забівалі 
сваіх дзяцей — патэнцыйных змоўшчыкаў. Аб-
салютная цана абсалютнай улады.

Хачу звярнуць увагу, што 
царская форма ўлады была ўласціва 

расійскай тыраніі, але не Беларусі з яе 
традыцыямі,

з аднаго боку, ВКЛаўскага рэспубліканізму, з 
другога, алігархіі. 

Прышчапляць царызм нашай краіне — аз-
начае палітычна і ментальна русіфікаваць.


